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Ferit greu a ganivetades en una 
baralla a les festes d’Almenar.
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Els comerços del Jussà tindran
taquilles per dipositar les compres.
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Arbeca estrena les noves dependències 
de l’Escola de Música amb 25 alumnes

educació equipaments

maria molina
❘ ArbEcA ❘ L’Escola Municipal de 
Música d’Arbeca estrena noves 
instal·lacions a l’Edifici Cultural 
dels Republicans. Aquest equi-
pament obeeix a la necessitat 
de crear espais dimensionats 
al nombre d’alumnes i en un 
entorn més cèntric i pròxim a 
l’escola d’Educació Infantil i 
Primària, segons van indicar 
fonts municipals. Les antigues 
instal·lacions, ubicades al vell 
escorxador, s’han cedit a la 

Agrupació Escolta La Petjada 
del Secà, amb la qual cosa se 
satisfà una antiga reivindicació 
d’aquest col·lectiu que recupera 
l’espai que ja havia utilitzat fa 
anys. 

La Mancomunitat de Música 
de les Garrigues té 280 alumnes 
repartits a les seus de les Borges 
Blanques, Juneda i Arbeca i hi 
assisteixen alumnes de tota la 
comarca, en concret 25 a Arbe-
ca. Els estudis van de la iniciació 
musical a partir dels 3 anys a 

l’aprenentatge d’instruments. Es 
pot cursar aprenentatge bàsic, 
nivell elemental, nivell mitjà i 
nivell superior. 

A partir dels 12 anys, a part 
dels programes de nivell pro-
fessional i nivell mitjà, també 
es pot entrar en el programa 
de crèdits en què cada alum-
nes escull què vol cursar. Hi ha 
classes de flauta, clarinet, saxò-
fon, trompeta, guitarra clàssica 
i elèctrica, violí, viola, violoncel 
i cant. nens a les noves instal·lacions de l’escola d’arbeca.

A.A.

Un tren de la línia de manresa al seu pas per Tàrrega, on l’estació no té venda personal de bitllets.

lAiA pEDrós

r. ramírez/h.c.
❘ llEiDA ❘ Les línies de tren R-12, 
R-13 i R-14, entre Lleida i Barce-
lona per Manresa, Valls i Reus, 
registren una mitjana d’una in-
cidència cada dos dies amb re-
percussió en els horaris dels tra-
jectes. Així es desprèn de les da-
des facilitades per Renfe i Adif 
sobre els problemes a les línies 
de Rodalies a Catalunya. En una 
resposta parlamentària a pre-
guntes de la diputada de Junts 
Mònica Sales, les companyies 
ferroviàries xifren les incidèn-
cies amb afectacions superiors 
als 1.000 viatgers per mesos per 
a l’any 2022 i els tres primers 
mesos d’aquest 2023. L’any 
passat el nombre d’incidències 
va registrar diversos pics. Van 
ser 9 al gener; 4 al febrer; 4 al 
març; 20 a l’abril; 34 al maig; 38 
al juny; 17 al juliol; 7 a l’agost; 
16 al setembre; 12 a l’octubre; 
6 al novembre i 8 al desembre, 
fins a sumar-ne 175 en tot l’any. 
Aquest 2023, van ser 11 al ge-
ner, 2 al febrer i 5 al març. Els 
incidents, registrats en punts de 
la línia que van més enllà de les 
comarques de Lleida però tenen 
afectació als combois de Ponent, 
han tingut durades mínimes de 
100 minuts i màximes de més de 
1.000. L’R-14, de Lleida a Bar-
celona per Reus, és la que més 
nombre d’incidències registra. 

Entre els que s’han donat 
aquest any, destaca l’esdevin-
gut l’1 de gener, quan un tren 
va arrossegar un vehicle a Bell-
lloc en un accident en el qual 
va morir un veí de Fondarella. 
L’afectació a causa del sinistre 

Les línies de tren de Lleida registren cada  
dos dies una incidència que provoca retards
Van ser 175 el 2022 amb un mínim de 100 minuts d’afectació a l’R-12 per Manresa i R-13 i R-14 per la 
costa || Govern central i Generalitat han acordat millorar el temps de resposta davant d’accidents

comunicacions ferrocarril

va ser de 600 minuts, segons els 
registres de les ferroviàries, i 
1.000 viatgers. 

La situació de les línies ferro-
viàries a Catalunya ha motivat 
diverses polèmiques entre Go-
vern central i Generalitat per la 
falta d’inversió a nivell estatal. 
A Lleida, la setmana passada 
es va anunciar un acord per 
duplicar el nombre de trajec-
tes entre Lleida i Cervera fins 
als dotze diaris, però les insti-
tucions reclamen millores en 
molts altres aspectes (vegeu el 
desglossament).

n La consellera de Territori, 
Ester Capella, i la ministra de 
Transport, Raquel Sánchez, 
van acordar en una reunió de 
quatre hores la setmana pas-
sada doblar les freqüències de 
Rodalies a Lleida abans que 
acabi l’any i millorar el temps 
de resposta a les incidències 

a la xarxa ferroviària a Ca-
talunya. L’increment de fre-
qüències se cenyeix a la línia 
de Manresa (R-12), cosa que 
ha portat els alcaldes de les 
Garrigues a reclamar-ho per 
a les línies de la costa (R-13 
i R-14). Alcaldes, sindicats i 
empresaris van incidir en la 

necessitat que es millorin no 
només les freqüències sinó el 
servei. L’alcalde de Lleida, Fè-
lix Larrosa, va reclamar un 
pla de Rodalies a Lleida com 
els que ja tenen les altres tres 
províncies catalanes. En pa-
ral·lel, la Generalitat espera 
l’arribada de nous trens.

acTUaliTaT

El territori demana millores més enllà de la freqüència

leS claUS

Trens i usuaris
z Una mitjana de 3.315 usuaris 
utilitzen cada dia una de les tres 
línies de tren que opera renfe a 
les comarques de lleida.

Estacions
z  Després del tancament de 
l’estació de bell-lloc, només 
cervera i lleida tenen personal 
per a la venda de bitllets i a Tàr-
rega hi ha una expenedora.

Nous trens i freqüències
z la Generalitat ha encarregat 
nous trens per a lleida, que es-
taran el 2025, i ha pactat amb el 
Govern central duplicar fins a 
les 12 les freqüències a cervera.

Xarxa de Rodalies
z El territori reclama una xarxa 
de rodalies completa, inclo-
ent-hi la pobla i Montsó.
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

maria molina
❘ tremp ❘ Tremp, la Pobla de Se-
gur, Isona i la Torre de Cap-
della tindran taquilles per 
dipositar compres que no es 
puguin fer presencialment als 
establiments. D’aquesta for-
ma, les persones que no puguin 
acudir als comerços per pro-
blemes d’horari laboral, per 
exemple, podran adquirir els 
articles i productes que neces-
sitin per telèfon o internet que, 
posteriorment, es dipositaran 
a les esmentades taquilles per-

què puguin ser recollits. Tam-
bé s’habilitaran taquilles amb 
sistemes de refrigeració per a 
comestibles. 

Segons l ’a lca ldessa de 
Tremp, Sílvia Romero, aques-
ta iniciativa s’emmarca dins 
d’un projecte finançat pels fons 
Next Generation amb 447.000 
euros per promoure el comerç 
sostenible.

En aquest sentit, Romero 
va indicar que està impulsat 
pels ajuntaments de la Pobla i 
Tremp i el consell del Pallars 
Jussà, però que també benefi-
ciarà Isona i Conca Dellà i la 
Torre de Capdella. 

De fet, els consistoris pro-
motors i l’organisme comarcal 
han posat fil a l’agulla perquè 
la iniciativa es pugui implan-

tar d’aquí a tres mesos, ja que 
les bases de finançament de la 
UE estipulen que ha d’estar en 
funcionament abans de març 
de l’any que ve. 

El projecte pretén impulsar 
un comerç sostenible que tam-
bé redueixi al màxim els resi-
dus que genera i promogui els 
envasos d’un sol ús i elimini 
el plàstic.

el centre urbà i comercial de la capital del Jussà.

segre

Els comerços del Jussà tindran 
taquilles per dipositar les compres
Projecte finançat per la UE a Tremp, la Pobla, Isona i la Torre de Capdella

municipis promoció

SoStenibilitat
L’objectiu és promoure          
un comerç sostenible, 
reduir residus i  
suprimir el plàstic

Enquesta veïnal             
a la capital per 
conèixer hàbits              
i preferències
n  En el  marc d’aquest 
projecte, l’ajuntament de 
Tremp està duent a terme 
una enquesta dirigida a ve-
ïns, visitants i comerciants 
per conèixer com ha evolu-
cionat la situació del sector 
tant a la comarca com a la 
capital. 

Les conc lus ions que 
s’extreguin de l’estudi que 
s’efectua permetran di-
ssenyar noves actuacions, 
“que es debatran amb els 
responsables d’establiments 
i serveis per posar-les en 
marxa i promoure el nostre 
comerç”, va indicar l’alcal-
dessa de Tremp.

Romero va puntualitzar 
que amb l’enquesta es pre-
tén conèixer els hàbits de 
consum i les preferències 
dels habitants de Tremp, 
sobretot de cara a potenci-
ar la sostenibilitat dels ne-
gocis i promoure la creació 
de nous.

El Pont demana 
a Telefónica que 
retiri material 
en desús
❘ eL pont De suert ❘ L’ajunta-
ment del Pont de Suert ha 
informat Telefónica a través 
del seu centre d’atenció als 
municipis, d’una sèrie d’in-
cidències, en concret del de-
teriorament de les antenes 
i les lones de la instal·lació 
que té la companyia al cen-
tre urbà de la capital. 

Així mateix, també ha in-
format l’empresa de la situa-
ció dels pals que es troben a 
l’L-500 en el quilòmetre 0,5, 
que es van dipositar en part 
dels municipis del Pont i la 
Vall de Boí i que van quedar 
fora de servei el mes de juny 
passat. A data d’avui enca-
ra no s’ha rebut resposta, 
segons l’alcaldessa, Iolanda 
Ferran.

En un altre ordre de co-
ses, Ferran va explicar que 
ja s’ha deixat de portar cis-
ternes per proveir d’aigua 
de boca els nuclis de Sarro-
queta i les Bordes, al Pont 
de Suert, a les quals es va 
haver de recórrer a mitjans 
del mes passat. 

Va remarcar que, una 
vegada finalitzades les va-
cances estivals i la tempo-
rada turística i normalitza-
da la vida a la població, no 
han estat necessàries més 
cisternes.

serveis

Les obres del pati verd     
a l’escola de Llavorsí, a 
punt de finalitzar

educació equipaments

m. molina
❘ LLavorsí ❘ L’ajuntament està 
a punt de finalitzar el pati 
verd de l’escola de Llavorsí 
en el qual treballen una de-
sena d’operaris per acabar de 
muntar-lo. 

La inversió s’acosta als 
40.000 euros i està finançat 
a través del Pla d’Obres i Ser-
veis de la Generalitat (PUOS). 
Segons l’alcalde, Josep Vidal, 
serà el primer pati verd rena-
turalitzat de tot l’Alt Pirineu 
i Aran, és a dir, amb jocs de 
fusta i jardineres i on s’ha su-
primit al màxim tot el ciment 
per adequar-lo a l’entorn.  

La reforma a l’escola també 
inclou la reubicació del men-
jador a la planta baixa, ja que 
abans estava en un primer pis 
i complicava la rutina entre 

els escolars. D’aquesta forma, 
el menjador també comunica 
amb I1 i I2 i Primària, va ex-
plicar Vidal.

Les obres del pati van co-
mençar aquest mateix estiu i 

s’emmarquen en el projecte Pa-
tis Verds, impulsat per les As-
sociacions de Famílies d’Alum-
nes (AFA) de la comarca. És un 
dels patis dels set col·legis del 
Pallars Sobirà que es pretenen 
renaturalitzar.

inverSió
només aquesta actuació 
ha costat uns 40.000 
euros, a què cal sumar la 
remodelació del menjador

Vilaller acull 
aquest mes  
una competició 
de parapent

promoció

❘ viLaLLer ❘ Vilaller acollirà 
per primera vegada la Lli-
ga Nacional de Parapent del 
21 al 24 d’aquest mes. La 
competició comptarà amb 
setanta-cinc participants. 
La gran quantitat de pics 
i les vistes panoràmiques 
que ofereix la població fan 
de Vilaller un lloc ideal per 
disfrutar d’aquest esport 
d’aventura.

L’alcaldessa, Maria José 
Erta, va indicar que és una 
cita important per al muni-
cipi que permetrà disfrutar 
del turisme d’aventura tam-
bé a la tardor, i que atraurà, 
a banda dels participants, 
nous visitants atesa l’es-
pectacularitat de la prova, 
cosa que repercutirà en 
l’economia de comerços i 
hostaleria.

Josep viDaL

les obres del pati de l’escola de llavorsí.
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